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NAGYBÖJT V. VASÁRNAPJA                  B év                                                         1-4 oldal 

 

Olv.: Jer 31,31-34 – Zsid 5,7-9 - Jn 12,20-33   

Jézus és a pogányok 

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek!  

Nagyböjt V vasárnapja van, régi nevén fekete vasárnap. A mi gondolkodásunkban a fekete a 
gyásznak, a fájdalomnak megjelenítője. Krisztus felé fordulunk, aki értünk szenvedett és 
meghalt. A mi szenvedésünket és halálunkat nem szüntette meg, de értelmet adott neki. Ez a 

legfontosabb üzenet az emberiség számára, amit így szeretek kifejezni: Halálmagból élet! A 
kereszt felé fordulunk, Jézus trónusa. Jézus ezen a kereszten kiáltja a világ mindennapjaiba:  
 

„Nagyobb szeretete senkinek nincs annál, 
mint aki életét adja barátaiért!” 

 

E felé az igazság felé fordulunk! Ez a mérce! Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket, álljunk a 
kereszt alá és halljuk Jézus új üzenetét, amely sarkaiból kiforgatta a világot. 
 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! A világ és az ember életében olyan változás emlékét, tényét idézzük, 
amely meghatároz mindent. A múltunkat is meghatározta, a jelenünket is és nagyon szeretnék 
reménykedni abban, hogy a jövőnket is. Az emberi gondolkodás fejlődésében hatalmas lépés 
történt. Ha visszagondolunk a középiskolai biológiai órákra, ott hallhattunk arról, hogy a 
fejlődés ugrásszerű. Erre a hatalmas ugrásra, az emberi gondolkodásban erre a nagyon nagy 
eredményre gondolunk, amely meghatároz mindent. Ha összegezem ezt a fejtődést, akkor ez a 
nagy lépés fejlődést jelent, minőségi változást. 
 

Ez azt jelenti, 

hogy az erővel és a hatalommal szemben szeretet! 

 

Ez azt jelenti, 

hogy az emberi erővel és emberi hatalommal szemben szolgálat! 

 

Azt jelenti, 

hogy az emberi dicsőséggel, hősies eredményével szemben áldozat! 

 

A mag üzenetéről van szó, az élet törvényéről! 

Ha a mag nem hull a földbe, egyedül marad!  
Ha elhal, sok termést hoz! 

 

Már Arisztotelész is foglalkozott ezzel a kérdéssel. Entelecheiát említett, klasszikus ókori 
görög nyelven azt jelenti Arisztotelész magyarázatában, hogy a magnak önmozgása van. Ha a 
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magot bevetik a földbe, az mozdul, életre kel és termést hoz. A későbbi korokban az életnek 
ezt a titkát egy másik idegen szóval fejezték ki, ez a Bibliában is szerepel: automate. 
Automatikus, ha a magot a földbe teszik, akkor életre kel és gyümölcsöt hoz. 
 

Ezt a hatalmas lépést az emberi gondolkodásban Jézus Krisztus mozdította elő. Jézus titkával, 
az emberiség újjászületésével, megváltásával kapcsolatosan a zsidók azt mondták, ez az új 
gondolat, amit Jézus Krisztus hozott el, ami isteni gondolat: botrány. Botrányos az, hogy aki 
az emberiségnek újat hoz és ígér, az szenvedésével és halálával hozza el ezt az újat. 
 

A görögök, a pogányok ezt az isteni gondolatot, ezt a krisztusi megjelenítést ostobaságnak 
tartották. A pogányok eszménye a hérosz, a hős, a győztes. Ez az új, amivel szembesülünk, 
ahogy Arisztotelész is a mag metaforáját kibontakoztatta az emberek számára. Kevesen 
hallgatták meg. Mennyien hallgatják meg ma a mag üzenetét, azt mindenki eldöntheti.  
 

A mag üzenete ez:  

halálból élet! 

Ez a mag titkába van belerejtve! 

 

Jézus Krisztus ezt a gondolatot  
a szeretet titkaként jelenítette meg! 

Jézus Krisztus azt mondja: 
„Nagyobb szeretete senkinek nincs annál, 

 mint aki életét adja barátaiért!” 

 

Ma így mondanák az emberek, hogy kódolt! Nem Jézus állította a világba ezt a mércét, ez a 
mérce kódolva van, a szívünk törvénye, a szívünkbe van elrejtve. Ez az entelecheia, ez az 
automatizmus, mint az anyag szívében, a teremtett világ szívében a tehetetlenségi törvény.  
 

Jézus, aki ennek a titoknak nemcsak a tanítója, ennek a titoknak a bemutatója is 
szenvedésével, halálával és föltámadásával. Ez azt jelenti, hogy Jézus Krisztus 
felmagasztosodása nem egy jelentéktelen életnek a megdicsőülése. Jézus Krisztusnak ez a 
nagysága Jézus Krisztus mindennapos szeretetének az ágai között úgy termett meg, mint 
gyümölcs a fán. Másképpen ezt így mondjuk: Jézus halni tanít! 

 

Jézus Krisztus nem csupán halni tanít, 
hanem élni is tanít! 

 

Hogyan tudna meghalni valakiért valaki, amikor élni nem tud érte! Itt a titok! Jézus arra tanít, 
erre tanítja a világot, hogy egymásért élünk! Most villan vissza belém az a titokzatos 
találkozás – nekem személy szerint nagy ajándék volt – amikor Borsos Miklóséknál 
találkozhattam Németh László drámaíróval és Weöres Sándor költővel. Németh László 
belekiáltotta ebbe a beszélgetésbe: a szeretetért vagy meghal az ember, vagy nincs is! 

 

Ez az emberi élet titka: 
a mag üzenete, a közösség szolgálata! 

Jézus Krisztus azt mondja: 
„Amit egynek tesztek, Nekem teszitek!” 

 

Hogyan lehetne elvárni valakitől azt, hogy egy igazságnak a hordozója legyen, ha a 
mindennapjaiban nem tudja megvalósítani emberi kapcsolataiban? A közösségről van szó. 
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„Amit egynek tesztek, Nekem teszitek!” Aki el tudja veszíteni az életét egymás szolgálatában, 

egymásért hozott áldozatban, - a gondolkodásban ez a hatalmas ugrás – az nemcsak a maga 

életét menti meg, hanem az emberi életet szolgálja, vagyis a közösséget! 

 

Elgondolkodtató kérdés ez napjainkban különösképpen is, amikor a közösségi gondolkodás 
egyre inkább visszaszorul. A keresztény gondolkodás titkát - amit az elhaló mag jelenít meg -
egyre inkább elhagyják az emberek, ma így is mondhatnám, a keresztény értékeket, vagy a 
konzervatív gondolkodást. Csak ez a gondolkodás szolgálja az életet! Ha ez megszűnik, akkor 
az individualista gondolkodás nemcsak azt jelenti: az egyes ember a vesztébe rohan, elvész. 
 

Aki nem vállalja a mag üzenetét, 
az elvész, nem hoz termést  
és elvész az emberi élet! 

Elvész az emberek közössége! 

 

A mai vasárnapon húsvétra készülünk, egyre közelebb van már húsvét ünneplése. Ezen a 
kérdésen nagyon komolyan el kell gondolkodnunk. Ez a gondolkodás a világ megváltásának a 
gondolata! Azért rendkívül fontos, mert ma a világ másfelé fordul. Ma a világ individualista. 
Az emberi erőnek, az emberi hatalomnak a megszállottja a szolgálattal szemben.  
 

Miért választunk vezetőket? Jézus tanítja, azért jöttem, hogy szolgáljalak benneteket! Minden 
vezetőt, minden képviseletet azért választunk, hogy szolgálja a közösséget. Az ember nagy 
akar lenni, hős, győztes, sikeres. A hős csak akkor lehet sikeres, ha megtagadja önmagát, ha 
saját áldozatai árán éri el ezt a diadalt.  
 

Az új gondolkodásnak ez az elvárása: 
az ember önmaga áldozatai árán  

segítse előbbre a társadalmat, az emberi közösséget! 

 

Mindez isteni gondolatból bontakozik ki számunkra 

és nagyon nagy ígéret! 

 

Arra is figyeltem, hogy pontosan ezen az V. vasárnapon, amikor ez a gondolkodás a csúcsra 
jut, akkor az evangéliumban mit olvasunk? Görögök szeretnék látni Jézust. Ez kétségbeejtő 
helyzet! A zsidók számára a szolgáló Krisztus botrány. Ugyanakkor megjelennek a görögök, 
akik Krisztus üzenetét, az áldozatos lelkület kialakítását ostobaságnak tartják. 
 

Amikor ez a két főszereplő,  
a zsidó és a görög főszereplő 

abban a korban a színre lép az evangélium szerint is, 
akkor pontosan ehhez fűzi az Írás az élet üzenetét! 

 

Elég sok zavaró tényező volt ezen a szentmisén. Nagyon sajnálom, de azt hiszem, hogy ennél 
sokkal nagyobb zavarok vannak a világban. El kell gondolkodnunk éppen nagyböjt V. 
vasárnapjának az üzenetén: 

Egyedül a szolgálat 
és egyedül az áldozatkészség áll az élet szolgálatában! 

A mag üzenete egyértelművé teszi ezt! 

 

+  A M E N  + 
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Könyörögjünk 
Kérünk Mindenható Istenünk, add, hogy mindig élő tagjai maradjunk Szent Fiadnak, akinek 
Testét és Vérét magunkhoz vettük, aki él és uralkodik mindörökkön örökké!                  Amen 

 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Most az áldással befejeződik a szentmise. Jövő vasárnap már 
virágvasárnap lesz, Jézus bevonulása a Szent Városba. Sajátos üzenet, az emberiség Megváltó 
Királya micsoda egyszerűséggel, szerénységgel, kicsinnyé válva érkezik meg arra a helyre, 
ahol eldől a világ sorsa! Lélekben már jó, ha készülünk erre! 
 

Ezen a héten nagyon fontos üzenetet hordozó ünnep lesz, az angyali üdvözlet titkára 
gondolunk. A magyarok Gyümölcsoltó Boldogasszonynak nevezik ezt az eseményt, március 

25. ez. Aztán a szent nagyhét következik.      
 

Nagyon kérek mindenkit, hogy telefont vagy ne hozzon ide, vagy kikapcsolja, ha már hozza 
magával. Ez szent cselekmény, nekem a liturgia mindennél fontosabb. Ha a gyerekek 
rosszalkodnak, azok a fejemen is ugrálhatnak. A felnőttektől az ember mást vár el. Ebben a 
kicsi templomban, ha ott hátul a felnőttek rosszalkodnak, akkor a pap mindezt látja. A 
hatalmas templomban is ezt teszik, csak a pap ott nem látja. 
 

Nagyon kérem,  
hogy aki itt van velünk és együtt akar ünnepelni, 

ennek az ünnepnek a szent titkát vegye tekintetbe! 

 

Ettől lesz közösségi áldozat! 

Köszönöm szépen! 

 


